
3پنجشنبه 20 اردیبهشت   1403- 30 شوال  1445 - 9 می  2024 - سال بیست  و سوم - شماره  6258 سیاسی

حضرت آیت الله جوادی آملی:
اقتصاد با سفارش حل نمی شود

حضرت آیت الله جوادی آملی گفتند: اقتصاد مثل راهپیمایی نیست که سفارش 
شــود و با سفارش حل شود، دستوری نیست، این یک علم است که مدیریت، 

جامعیت، زمین شناسی و زمان شناسی می خواهد.
به گزارش شفقنا، حضرت آیت الله جوادی آملی در جلسه درس اخلاق هفتگی 
خود که روز گذشــته )چهارشنبه( در مسجد اعظم قم به صورت حضوری و با 
حضور اقشار مختلف مردم برگزار شد، به شرح حکمت ۱۳۲ و ۱۳۳ نهج البلاغه 

پرداختند.
حضرت آیت الله جوادی آملی اظهار داشــتند: خداوند می فرماید من این دنیا 
که سراســر نور است و همه آیات الهی هســتند از آسمان و زمین و چشمه و 
دریا و خشکی را آفریدم و در اختیار شما قرار دادم و از شما می خواهم زمین را 
استعمار کنید، این استعمار مقدس است، استعمار پلید این است که کشوری 
کشور دیگری را استعمار کرده و به نفع خودش، کشور او را آباد کند، ولی خدا 
می فرماید که من از شما طلب می کنم که شما زمین را آباد کنید، از دل کوه ها 
معدن و چشــمه در بیاورید، کشورتان را آباد کنید، دنیا را آباد کنید و منتظر 

غیب نباشید، بلکه خودتان تلاش و کوشش کنید.
ایشــان ادامه دادند: ذات اقدس الهی از ما طلب کرده که زمین را آباد کنیم و 
آبادی زمین علم و ســواد و مدیریت می خواهد، اقتصاد مثل راهپیمایی نیست 
که سفارش شود و با ســفارش حل شود، دستوری نیست، این یک علم است 
که مدیریت، جامعیت، زمین شناسی و زمان شناسی می خواهد، لذا باید درس 
خواند، با ســواد شــد، آنهایی که درســش را خوانده اند آنها را احترام کنیم و 

نرنجانیم و از آنها بهره بگیریم.
ایشــان اظهار داشتند: حدیثی را امام باقر به نقل از امیرالمومنین نقل فرموده 
اســت که کانَ أمیرُ المؤمنینَ علیه السلام یقولُ: »مَن وَجَدَ ماءً و ترُابا ثمُّ افتَقَرَ 
فَأبعَدَهُ الّله«، می فرماید کسی که آب دارد، خاک دارد ولی دست فقر را به این 
طرف و آن طرف دراز می کند، از رحمت خدا به دور است، چنین دولت و ملتی 

مورد نفرین امیرالمومنین علیه السلام، است.
حضرت آیت الله جوادی آملی بیان داشتند: اقتصاد از پییچیده ترین کارهاست 
و با سفارش حل نمی شــود لذا باید از متخصصین در این حوزه استفاده کرد، 
حرمتشان را حفظ کرد و محترم شمرد و همچنین باید افراد متخصصی را در 

این حوزه تربیت کرد.

ویژه

واکنش شورای نگهبان به ادعای دریافت ۱۴۰ سکه 
توسط یک نماینده

سخنگوی شورای نگهبان به ادعای دریافت ۱۴۰ سکه توسط یکی از نمایندگان 
مجلس یازدهم واکنش نشان داد.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، هادی طحان نظیف در برنامه تلویزیونی »به 
اضافه یک« در شــبکه سه سیما، در پاسخ به سوالی در رابطه با ادعای دریافت 
۱۴۰ ســکه توسط یکی از نمایندگان یا طرح برخی شبهات در رابطه با بعضی 
از نمایندگان دیگر، گفت: ما در شورای نگهبان تعارفی با افراد نداریم و سوابق 
شــورای نگهبان هم آن را نشــان می دهد، چه در ریاســت جمهوری، چه در 

خبرگان، چه مجلس.
عضو حقوقدان شــورای نگهبان با اشاره به اینکه این شورا براساس مستندات 
قضاوت می کند گفت: ما برای کار خودمان باید دلیل داشــته باشــیم. خیلی 
حرفها زده می شود، ولیکن بالاخره قاضی باید قضاوت کند، حالا کار ما قضاوت 
به معنای قضایی نیست ولیکن باید دلایل رد صلاحیت را به افراد توضیح دهیم. 
نمی توانیم بگوییم براساس شنیده ها قضاوت کردیم. خیلی نکات ممکن است 
گفته شــود ولیکن ۱۲ عضو شــورای نگهبان مبنایشان اسناد و عدله محکمه 

پسند است. 
یا سندی نیست یا سندی در حدی که مجاب کننده باشد نیست. مکرر در شورا 
گفته می شــود، این حرف گفته شده ولی مستند نیست. تایید شورای نگهبان 

موجب وجاهت فرد است.

شورای نگهبان

طعنه جعفرزاده به ابراهیم رئیسی
غلامعلی جعفرزاده به اظهارات شب گذشته ابراهیم رئیسی درباره میزان تورم 

در دولت سیزدهم واکنش نشان داد.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده ادوار مجلس، در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: بنا به گزارش بانک مرکزی و مرکز آمار ایــران میزان تورم در دولت 
رئیسی همواره در طول سه سال گذشته بالای ۴۰ درصد بود. در بهمن ۱۴۰۲ 

تورم معادل ۳/۵۲ درصد بود.
در فروردین ۱۴۰۳ تورم: گوشــت قرمز و سفید ۳/۷۹ درصد گوشت و ماکیان 
۸۰ درصد میوه ۷۵ درصد بوده است. آقای رئیسی، مدینه گفتی و کردی کبابم.

حمایت آذر منصوری از تصمیم فدراسیون فوتبال
رئیس جبهه اصلاحات در توئیتی نوشــت: تصمیم کمیته انضباطی فدراسیون 
فوتبال مبنی بر حضور صرف تماشاگران زن در بازی رفت و برگشت سپاهان- 

پرسپولیس در فصل آینده، نمونه ای از تنبیه آزارگر به جای قربانی است.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، آذر منصوری رئیس جبهه اصلاحات در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت: تصمیم کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال مبنی بر 
حضور صرف تماشــاگران زن در بازی رفت و برگشت سپاهان- پرسپولیس در 
فصل آینده، نمونه ای از تنبیه آزارگر به جای قربانی اســت که قابل تعمیم در 
حوزه های دیگر نیز هســت. راهی که سالهاســت، بسیاری از جوامع برای رفع 

تبعیض علیه زنان در پیش گرفته اند.

سوشیال

فرماندار تبریز: 
انتخابات کاملا به صورت الکترونیکی برگزار می شود 

یونس فاتح روز چهارشــنبه ۱۹ اردیبهشت ماه در نشست خبری با موضوع 
انتخابات مرحله دوم دوازدهم دوره انتخابات مجلس شــورای اسلامی گفت.

انتخابات مرحله دوم حوزه انتخابیه تبریز، آذرشــهر و اســکو به صورت تمام 
الکترونیکی برگزار خواهد شد، برای این مرحله از انتخابات در  حوزه انتخابیه 
۷۶۰ صندوق اخذ رای در نظر گرفته شده است و افزود: هشت کاندیدا برای 
چهار کرسی باقی مانده برای مجلس شــورای اسلامی در این حوزه انتخابیه 

رقابت خواهند کرد.
تبریــز- به گزارش زینب طاهــر بکتاش : فرماندار تبریــز گفت: ۹۱۳۸ نفر 
شــامل اعضای اجرایی، نظارت، امنیتی، بازرسی و... در برگزاری مرحله دوم 
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شــورای اسلامی در حوزه انتخابیه تبریز، 

آذرشهر و اسکو همکاری دارند.
وی با بیان اینکه این انتخابات همزمان با سراســر کشــور در روز جمعه، ۲۱ 
اردیبهشــت ماه برگزار خواهد شــد، اظهار کرد: انتخابــات مرحله دوم حوزه 
انتخابیه تبریز، آذرشهر و اسکو به صورت تمام الکترونیکی برگزار خواهد شد، 
برای این مرحله از انتخابات در این حوزه انتخابیه ۷۶۰ صندوق اخذ رای در 

نظر گرفته شده است.
وی بیان کرد: برای محلاتی که تعداد رای دهندگان بالای ۱۰۰۰ نفر باشــد 
چهار صندوق اخذ رای و برای محلاتی که تعداد رای های ۶۰۰ نفر باشد سه 
صندوق و برای زیر ۶۰۰ رای دو صندوق اخذ رای در نظر گرفته شده است.

وی در خصوص کسانی که می توانند در این مرحله رأی دهند، گفت: در دور 
دوم کسانی می توانند رأی دهند که در مرحله اول در حوزه انتخابیه خودشان 
رأی داده اند و یا در دوره قبل در هیچ شعبه ای رأی ندادند و یا رأی اولی هایی 
که در این بازه زمانی به سن قانونی رسیده اند می توانند در دور دوم انتخابات 

شرکت کنند.
وی خاطرنشــان کرد: در این دوره از انتخابات از ساعت ۱۰ الی ۱۳ ظهر روز 
جمعه، ۲۱ اردیبهشت ماه برای اولین بار در حوزه ی انتخابیه تبریز، آذرشهر و 

اسکو صندوق سیار ویژه ی اصحاب هنر و رسانه فعال خواهد بود.
فاتــح با بیان اینکه فقط با ارائه اصل یکی از مدارک هویتی پنجگانه از میان 
شناســنامه، کارت ملی، گواهینامه رانندگی، کارت پایان خدمت و گذرنامه 
امکان رای دادن در انتخابات فراهم می شود، گفت: در دور اول انتخابات این 
حوزه انتخابیه ۸۸ درصد مردم با ارائه کارت ملی و هشت درصد با شناسنامه 

و مابقی با مدارک غیره رای دادند.

انتخابات

موسوی تشریح کرد
رابطه  میان استیضاح وزیر صمت 

و گرفتن فیدیلیتی
کاندیــدای مرحله دوم انتخابات مجلــس در تهران گفت: 
رابطه ای میان اســتیضاح و گرفتن فیدیلیتی وجود ندارد. 
اما اینکه فیدلیتی وارد مجلس شده و برخی از نمایندگان 
و کارکنان گرفته اند، امر دیگری اســت. ســیدنظام الدین 
موســوی دبیر ائتلاف مردمی امناء در بخشــی از فیلمی 
کــه از او در فضای مجازی منتشــر شــده، در خصوص 
ماجرای خودرو های شاســی بلندی که برخی نمایندگان 
مجلس دریافت کرده بودند گفت: آن زمان مطرح شد که 
تعدادی خودرو شاسی بلند میان نمایندگان توزیع کردند 
تا اســتیضاح صورت نگیرد و گفتند که ســیدنظام الدین 
موسوی بارا ها و بار ها این مسئله را تکذیب کرده است، در 

صورتی که من چنین حرفی نزده ام.
وی ادامه داد: سخنگوی هیات رئیسه مجلس، نظرات هیئت 
رئیسه را اعلام می کند، نه نظرات شخصی خود را. او طبق 
قانون باید امانت دار باشــد. بنده هم به عنوان ســخنگوی 
هیات رئیسه مجلس جمع بندی رسمی جلسات را بیرون 
ارائه می کردم و نظرات شخصی خود را در صفحه شخصی 

خودم مطرح می کردم.
موسوی افزود: در همان ایام مطرح شد که فلانی ماجرای 
فیدلیتی را تکذیب کرده و گفته چنین چیزی نبوده است. 
اولا بنده جمع بندی تصمیم هیات رئیسه مجلس شورای 
اســلامی را به بیرون منتقل کردم و بر خلاف اینکه گفتند 
نظام الدین موســوی گفته که اصــلا فیدلیتی در مجلس 
گرفته نشده اســت، من این را نگفتم. کاندیدای تهران در 
انتخابات خاطرنشان کرد: اولین کسی که این ادعا را مطرح 
کرد، یکی از نمایندگان مجلس بود. فهوای حرف او این بود 
که وزیر صمت سابق که قرار بود در مجلس استیضاح شود، 
تعدادی ماشــین شاسی بلند بین نمایندگان توزیع کردند 
که استیضاح صورت نگیرد. این ادعا غلط بود و همان موقع 
وزیر صمت که بعدا در آستانه استیضاح قرار گرفت، آن را 
رد کرد و گفت چنین چیزی نبوده اســت و به دادگستری 
نامه زد تا پیگیری کنند. موسوی افزود: از سوی دیگر هیات 
نظارت بر رفتار نمایندگان بررسی کرد و آن نماینده ای که 
این ادعا را مطرح کرده بود، در قوه قضائیه محکوم شد. آن 
چیزی را هم که من به نقل از حراست مجلس رد کردم این 
بود که رابطه ای میان استیضاح و گرفتن فیدلیتی نیست. 
اما اینکه فیدلیتی وارد مجلس شده و برخی از نمایندگان 
و کارکنان گرفته اند، امر دیگری اســت. وی گفت: گزارش 
آن خودرو ها را کمیســیون اصل ۹۰ تهیه کرد و به رئیس 
مجلــس داد. در حالیکه به دروغ گفتند ســیدنظام الدین 
موســوی بار ها و بار ها این مسئله را تکذیب کرده است، اما 

من چنین حرفی نزده ام.

خبر جدید یک نماینده مجلس
 درخصوص اصلاح سیاست های ارزی

پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس از توافقات 
خوب این کمیســیون با معــاون اول رئیس جمهور برای 
اصلاح سیاست های ارزی جهت ارتقای توانمندی اقتصادی 
کشــور خبر داد. به گزارش ایسنا، نشست مشترک اعضای 
کمیســیون اقتصادی با حضور معاون اول رئیس جمهور، 
معــاون حقوقــی و پارلمانی رئیس جمهــور و رئیس کل 
بانک مرکزی برگزار شــد؛ هدف از برگزاری این نشســت 
بررســی وضعیت سیاســت های ارزی دولت سیزدهم در 

مجموعه بخش های اقتصادی کشور بود.
 در این نشست اعضای کمیسیون اقتصادی، بانک مرکزی، 
مخبر معاون اول رئیس جمهور و حسینی معاون پارلمانی 
رئیس جمهور حضور داشــتند و در مورد شرایط اقتصادی 
کشــور و پیامدهای مرتبط با انتقال سیاست های ارزی در 
طول ۲ سال اخیر به بیان نکاتی پرداختند. همچنین ضمن  
بررسی شــاخص های مثبت همانند نرخ رشد و نرخ تورم 
و نقدینگی به اهم مشــکلات مربوط به سیاســت ها اشاره 
کردند. در این نشســت وضعیت تراز تجاری، افزایش نرخ 
تورم کالاهای اساسی و غیر اساسی، قاچاق، وضعیت تولید 
کالاهای اساســی در داخل کشور و شاخص سرانه مصرف 
واردات کالاهای اساسی مطرح شد. همچنین در این جلسه، 
محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجموعه 
بسته پیشنهادی کمیسیون را به معاون اول رئیس جمهور 
تقدیم و بیان کرد که ما آمــاده همکاری در جهت بهبود 

شرایط اقتصادی در کشور هستیم.
فرزین رئیس کل بانک مرکزی نیز در این جلسه توضیحات 
مربوط با شاخص های کلان اقتصادی و اثرات مثبت آن در 
اقتصاد کشــور را توضیح داد. رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلــس از توافقات خوب این کمیســیون بــا معاون اول 
رئیس جمهور برای اصلاح سیاست های ارزی جهت ارتقای 
توانمندی اقتصادی کشور خبر داد و گفت: ما آماده همکاری 
در جهت بهبود شرایط اقتصادی در کشور هستیم. پیش از 
این، پورابراهیمی در نامه ای به رئیس جمهور ضمن تببین 
مشکلات در رابطه با پیامدهای ارزی دولت در سیاست های 

ارزی بانک مرکزی، پیشنهاداتی را مطرح کرده بود.

دادستان کل کشور:
طرح نور مورد تایید ما است

دادستان کل کشور با بیان اینکه کلیات طرح نور فراجا مورد 
تأیید است و از اقدامات قانونی آنان حمایت می کنیم، گفت: 
برای اجرای صحیح طرح، دستورالعملی از سوی دادستانی 

کل تهیه شده و به زودی به فراجا ابلاغ می شود.
حجت الاســلام محمد موحدی آزاد دادستان کل کشور در 
نشســتی با حضور معاونان دادستان کل، قضات و دادیاران 
دادســرای دیوان عالی کشــور و همچنین رئیس شورا های 
حل اختلاف استان تهران تصریح کرد: برخی ناهنجاری های 
اجتماعی امروز در حوزه عفاف و حجاب در سطح جامعه، آثار 
همان قانون غلط کشف حجاب رضاخانی است که دشمن به 
دنبالش بود، چنانچه انگلیس نیز برای تغییر فرهنگ هند، در 
ابتدا به سراغ تغییر زبان مردم آن منطقه رفت و اثر شوم خود 
را در طول سال های بعد گذاشت. به گزارش ایلنا، وی با بیان 
اینکه کلیات طرح نور فراجا مورد تأیید اســت و از اقدامات 
قانونی آنان حمایت می کنیم، عنوان کرد: برای اجرای صحیح 
طرح، دستورالعملی از سوی دادستانی کل تهیه و به زودی 
به فراجا ابلاغ می شود. دادستان کل کشور تصریح کرد: لازم 
است در اجرای طرح نور؛ نکاتی به مانند تقویت نقاط ایجابی، 
سطح بندی درباره بدحجابی در نظر گرفته شود و تمرکز بر 
برخورد با جرایم سازمان یافته و درباره شل حجابی توصیه و 
تأکید ما انجام اقدامات ارشادی با رویکرد متنبه شدن افراد 
است. حجت الاسلام موحدی آزاد با بیان اینکه کنترل فضای 
مجازی و برخورد با شبکه های سازمان یافته به ویژه در حوزه 
تولید و عرضه لباس های ناهنجار هم باید از ســوی متولیان 
امر در دستور کار قرار گیرد، تأکید کرد: طرح نور بایستی به 
صورت هوشمند در برخی مکان های خاص که ترویج دهنده 
نوعی از پوشــش خاص در جامعه هستند نیز حضور جدی 

داشته باشد.

مجلس

عدلیه

انتخابــات مجلس شــاید بــه لحاظ 
مشارکت مردمی چشم گیر نبود، اما از 
لحاظ مرزبندی های سیاسی بسیاری از 

معادلات را تغییر داد. 
رقابت بیــن چنارها و پاجوش هــا به نقطه 
حساسی رسیده است؛ چنارها تمام عزم خود 
را جــزم کرده اند که ثابت کنند هنوز فرمان 
سیاست در دستان آنها می چرخد و در مقابل 
پاجوش ها مصمم هســتند تا ثابت کنند با 
نشستن فرد دیگری به جز قالیباف بر کرسی 
ریاست مجلس باید منتظر عصر جدیدی در 

عرصه سیاسی بود.

محمــد مهاجری در گفت وگو بــا نامه نیوز 
درباره انتخاب رئیس مجلس دوازدهم گفت: 
هر کــس در مجلس آینده رئیس شــود از 
قدرت بسیار پایینی نسبت به روسای مجلس 
گذشته برخوردار خواهد بود. در واقع رئیس 
مجلس دوازدهم بیشتر در نقش یک سخنگو 
ایفای نقش خواهد کرد و اگر در تراز ســران 
ســه قوه قرار بگیرد قطعا به لحاظ جایگاهی 

پایین تر از آنها است.
وی با اشاره به دلایل کاهش اعتبار و قدرت 
رئیس مجلس آینده افزود: مشــارکت مردم 
در انتخابات کم بود و همچنین پایین بودن 

سطح عمومی نمایندگان فعلی باعث می شود 
منتخب مجلس دوازدهم برای ریاست نیز از 
سطح بالایی برخوردار نباشد. به عبارت بهتر، 
اگر آقای قالیباف به ریاست مجلس انتخاب 
شــود، حتی قالیباف ضعیف مجلس یازدهم 

نیز نخواهد بود.
این فعــال مطبوعاتی دربــاره رقبای اصلی 
محمدباقــر قالیباف برای کســب کرســی 
ریاســت مجلس آینده یادآور شــد: حمله 
به آقای قالیباف زیاد اســت. ســه نفر یعنی 
آقایان ذوالنور، آقاتهرانــی و نیکزاد صندلی 
ریاست آقای قالیباف را تهدید می کنند، اما 

چون مجلس دوازدهم از نظر سیاســی چند 
فراکسیونی خواهد بود که هیچ کدام اکثریت 
مجلــس را در اختیار ندارند؛ ضمن آنکه این 
فراکسیون ها تماما با هم اختلافات شدیدی 
خواهند داشت، همین مسئله باعث می شود 
رئیس مجلس قادر به جمع کردن و مدیریت 
فضا نباشد. وی درباره فرق ریاست مجلس با 
قالیباف و غیرقالیباف ادامه داد: اگر قالیباف 
رئیس مجلس شود حتما از جناح پایداری و 
امنا مورد حملــه و نقدهای تند قرار خواهد 
گرفت. در واقع مجلس دوازدهم مجلســی 
خواهد بود که دائما در آن کشــمکش است. 
حتی اگر این کشــمکش ها از بیرون مجلس 
نیز بخواهد کنترل شود، فضا به سمت آرامش 
نمی رود حتما در مقاطعی این اختلافات خود 

را نشان خواهد داد.
مهاجری درباره احتمال انصراف از نمایندگی 
محمدباقر قالیباف در صورت عدم ریاستش بر 
مجلس دوازدهم گفت: حتما قالیباف، هاشمی 
رفســنجانی نیســت که اگر رئیس نشــود، 
موقعیت های دیگری داشته باشد. اگر آقای 
قالیباف رئیس نشــود از نمایندگی مجلس 
استعفا نمی دهد چون اگر استعفا دهد همان 
نقشی را نیز که می تواند در مجلس ایفا کند، 

از دست می دهد.
وی افــزود: قالیباف حتی اگر رئیس نشــود 
می تواند فراکســیون ۶۰ تا ۷۰ نفره ای را در 
مجلس تشــکیل دهد و با آن بر معادلات و 
تصمیم گیری هــا تأثیر بگــذارد و برای خود 
تولید قدرت کند، اما اگر از نمایندگی انصراف 
دهد عملا تمام خواهد شد. در مجموع حتی 
اگر آقای قالیباف در مجلس آینده رئیس هم 

بشود رئیس موثر و پرقدرتی نخواهد بود.

رئیس قــوه قضائیه گفت: قضات ما اگر 
بخواهند به عدل عمــل کنند باید در 
چهارچوب قانون، اتخاذ تصمیم و تدبیر 
و رأی کنند؛ وقتی رأی ما مستند قانونی 
دارد، به معنای آن است که ما در صدور 

حکم و رأی خود حجت داریم.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین 
محســنی اژه ای طی ســخنانی در مراسم 
تحلیف قضات جدیدالورود دستگاه قضایی، 
ضمن اشاره به جایگاه رفیع قضات در جامعه، 
اظهار کــرد: ما در قوه قضائیــه موظفیم به 
»حکم به حق«، »حکم به عدل و قســط« و 
»حکم به ما انَزَل الله«.اگر غیر از این باشد، در 
ردیف کافران یا ظالمان هستیم و اگر منطبق 
با این باشــد، در مرتبه عمل به کارِ خداوند 
و انبیاء هســتیم؛ در اینجا مرز خیلی دقیقی 

وجود دارد. 
رئیس قوه قضائیه بیان داشت: ما در دستگاه 
قضایــی و به طــور ویــژه در معاونت منابع 
انسانی دســتگاه قضا، باید بسترهای رشد و 
تعالی قضات در همه عرصه ها و ابعاد، اعم از 
ابعاد معنوی و مادی و علمی را فراهم آوریم 
و به گونه ای تمهید مقدمات کنیم که قاضی 
ما از آسیب هایی که ممکن است دامنگیر او 

شود، مصون بماند. 
رئیس قوه قضائیه بیان داشــت: خودِ شــما 
که عهده دارِ منصب قضاوت می شــوید باید 
در حوزه امور صیانتی، ذکاوت و هوشــیاری 
بالایی از خود نشــان دهید؛ ممکن است در 
مکانی که دعوت می شــوید و یا امتیازی که 
از سوی فردی به شما تعلق می گیرد، دامی 
پهن باشد و فردِ دعوت کننده یا امتیاز دهنده، 
نه در زمان حال، بلکه فی المثل دو الی ســه 
ســال بعد، بواسطه آن دعوت و آن امتیاز، از 
شــما توقعی را داشته باشد؛ توجه کنید که 
اموری ممکن است برای دیگران مُباح باشد، 

اما برای ما نه. 
رئیس قوه قضائیه افــزود: پس از صیانت از 
قاضی و تلاش برای حفــظ کرامت او، تمام 
تمرکز ما باید معطوف بر این باشد که قاضی 
و کارمنــد ما کمترین دغدغه را نســبت به 
پیشــبرد امور زندگی خود نداشته باشد. در 
مرحله بعد باید متمرکز بر ارائه آموزش های 

به روز به قضات و کارکنان باشیم.
محســنی اژه ای در ادامه بیان داشت: قاضی 
نباید از مشورت کردن با صاحبنظران و اهل 
فن، اجتناب و احِتراز داشــته باشد؛ مشورت 
کردن منافاتی با استقلال قاضی ندارد؛ گاهی 

برداشت های متفاوتی از یک قانون یا مقرره 
وجــود دارد؛ گاهی در تشــخیص موضوع و 
تطبیق مصادیق اختلاف نظر وجود دارد؛ لذا 
یــک قاضی به منظور رفع شــبهات و برای 
صــدور آرای متقن و نزدیک بــه حق، باید 
مشورت کند و در نهایت تصمیم مقتضی را 

خود اتخاذ کند.
 رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: قاضی علاوه 
بر علم، باید به حِلم و بردباری نیز مجهز باشد 
و با ســعه صدر با اصحــاب پرونده و طرفین 
دعوی مواجه شود؛ این احتمال بسیار وجود 

دارد که فردی که در مقابل قاضی می ایستد، 
درصدد وارونه نمایی حقیقت و واقعیت باشد؛ 
در اینجا چنانچه قاضی، تعَجیل داشته باشد 
و از ســعه  صدر بهره مند نباشد، آنگاه کشف 

حقیقت برای او دشوار می شود.
محسنی اژه ای در ادامه اظهار داشت: قضات 
ما اگــر بخواهند به عدل عمل کنند باید در 
چهارچوب قانون، اتخاذ تصمیم و تدبیر و رأی 
کنند؛ وقتی رأی ما مســتند قانونی دارد، به 
معنای آن است که ما در صدور حکم و رأی 

خود حجت داریم.

دور دوم انتخابــات مجلس شــورای 
اسلامی در حالی در پایان هفته برگزار 
می شود که در دور اول کمترین میزان 

رای ممکن به ثبت رسید. 
به گزارش رویداد ۲۴ غلامعلی رجایی، فعال 
سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه همیشه 
وقتی انتخابات مجلس به دور دوم می کشد، 
فضا ســرد شده و مردم توجه آنچنانی نشان 
نمی دهند، گفت: این انتخابات که دیگر جای 
خود دارد. در واقع مردم در یازده اسفند سال 
گذشته حاضر به حضور در پای صندوق رای 
نشدند تا نارضایتی شان را از نحوه اداره کشور 

به گوش مسئولان برسانند.
رجایی با تاکید بر اینکه در واقع مشکلات به 
قدری زیاد هستند و آرامش را از جامعه سلب 
کرده اند تا مردم عصبانی باشــند. به همین 
دلیــل به احتمال زیاد تعداد کمی در جمعه 

آتی رای خواهند داد. به طوری که شاید نفر 
اول با ۵۰ هزار رای انتخاب شود.

وی خاطر نشــان کرد: در واقع شــرایط به 
قدری مردم را در تنگنا قرار داده اســت که 
انتخابات مســاله مردم نیست و برایشان این 
اهمیــت دارد که به هــر طریقی که ممکن 
است، گرانی ها مهار شوند تا بلکه دغدغه های 
شــان کمتر شود. رجایی با اشــاره به اینکه 
متاسفانه سفره های مردم روز به روز کوچکتر 
می شود، گفت: همه ارگان ها و دستگاه ها باید 
همه هم وغم شان را به کار بگیرند تا جامعه 

از شر گرانی های کمرشکن خلاص شود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: 

البته ناگفته پیداســت، شلختگی اقتصادی 
مستقیما به سیاست خارجی و نگرش نظام 
سیاسی به نظام بین الملل دارد. در واقع اگر 
نتوانیم، مشــکلات مان با دنیا را رفع کنیم، 
مردم به ایــن نتیجه می رســند که اصلاح 
محال اســت. دقیقا به همین دلیل است که 
در چند انتخابات گذشــته رغبتی برای رای 
دادن از خود نشــان ندادند. وی با تاکید بر 
اینکه اساسا شرایط نابسامان زمانی به سامان 
می رسند که دولت و مجلسی روی کار باشند 
که تخصص و تجربه را توامان داشته باشند، 
گفــت: مجلس دوازدهــم در حالی کمتر از 
یک ماه دیگر شــروع به کار خواهد کرد که 

تعداد زیادی از منتخبین با ۶ یا ۷ درصد رای 
ممکن مجلس نشین شدند. سئوال این است 
که از چنین نماینده ای چه توقعی می توانیم 

داشته باشیم؟ »هیچ!«
رجایــی افزود: مــردم در حالــی در انتظار 
بهبودی اوضاع هســتند نمایندگان مجلس 
و هــم اعضــای دولت از وظایــف و اهمیت 
جایگاه شــان بی اطلاع هستند. به گفته وی 
در ایــن برهه حســاس و خطیــر، نیازمند 
انتخاباتی کاملًا رقابتی بودیم تا از این طریق 
نخبگان طیف هــای مختلف با یکدیگر برای 
پوشــیدن ردای نمایندگی رقابت می کردند 
که بدون شــک و بی هیچ حــرف و حدیثی 
مجلســی قوی و کارآمد تشــکیل شود. اما 
حالا مجلســی باید به فکر جامعه باشد که 
 با شــاخص های قانون نویسی و البته نظارتی 

کارشناسی غریبه است.

بررسی چالش های ریاست مجلس دوازدهم از زبان مهاجری 

قالیباف رئیس هم بشود رئیس موثری نخواهد بود
قالیباف، رفسنجانی نیست که رئیس مجلس نشود استعفا دهد

رئیس قوه قضائیه در مراسم تحلیف قضات جدیدالورود:

قضات باید در چهارچوب قانون، اتخاذ تصمیم و رأی کنند

غلامعلی رجایی:

انتخابات مسئله مردم نیست

پزشکیان خبر داد

بدهی 60 هزار میلیاردی دولت به دارویی ها 
خسروپناه هشدار داد

نگهداری از حیوانات خانگی به جای فرزندآوری
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شــورای اسلامی با اشاره به پوشش 
بیمه ای هزینه های دندانپزشکی، گفت: در هیچ کجای دنیا، دولت بیماری هایی که 
زندگی مردم را به خطر نمی اندازد را پوشش نمی دهد و ابتدا به سراغ بیماری های 

خاص می رود در حالی که ما هنوز در پوشش بیماری های خاص مانده ایم.
مســعود پزشــکیان در گفت و گو با خبرنگار شــفقنا در خصــوص وضعیت هزینه های 
دندانپزشکی، اظهار داشت: قدم اول برای مردم درحوزه دندانپزشکی، پیشگیری است و اگر 
پیشــگیری نشود، هزینه های سنگین را برای مردم و جامعه تحمیل می کند؛ بنابراین اگر 
بتوانیم در قدم اول مســایل پیشگیری و آموزش را در جامعه به همه کسانی که در خطر 

مشکلات دندانی هستند ارائه دهیم، می تواند مشکل ما را حل کند.
وی ادامــه داد: دولت باید وضعیت بیمه ای را اصلاح کند چرا که نه تنها برای درمان هایی 
مثل دندانپزشــکی، بلکه در درمان بیماری های  خاص و سرطانی هم مانده  است. در هیچ 
کجای دنیا، دولت بیماری هایی که زندگی مردم را به خطر نمی اندازد را پوشش نمی دهد 
و ابتدا به ســراغ بیماری های خاص می رود در حالی که ما هنوز در پوشــش بیماری های 

خاص مانده ایم.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی با اشاره به پوشش بیمه ای 
بیماران سرطانی گفت: دولت قرار بود ۱۰ درصد خالص هدفمندی را برای بیماران صعب 
العلاج هزینه کند اما این کار را هم نکردند؛ درحالی که قانون و منبع برای این مساله وجود 
دارد اما دولت اجرا نمی کند. وی در خصوص تامین داروهای بیماران سرطانی اظهار داشت: 
مشکل تولید ما، نبود منابع برای تامین نیاز است؛ شرکت های دارویی، دارو تولید می کنند، 
اما دولت پول آنها را نمی دهد؛ لذا برای تولید با مشــکل مواجه هستند؛ دولت به مجموعه 
شرکت های دارویی، نزدیک به ۶۰ هزار میلیارد تومان بدهی دارد که رقم کمی نیست. ما 
جلســاتی در این خصوص داشتیم و گزارشــی هم در صحن در مورد کمبود و گرانی دارو 
ارائه شد، اما نمایندگان مجلس با ارسال گزارش دارویی کمیسیون بهداشت به قوه قضائیه 

مخالفت کردند که نباید این مخالفت صورت می گرفت.

عبدالحسین خسروپناه گفت: ۱۹ درصد کاهش ازدواج داریم و ۱6 درصد افزایش 
آمار طلاق داریــم. افزایش میزان تجرد و افزایش برعهده گرفتن سرپرســت 

حیوانات خانگی از موضوعاتی است که خانواده را تضعیف کرده است.
به گزارش ایلنا، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه گام اول حکمرانی جمعیت 
کشف ضرورت مسئله است، گفت: چرا بر روی جمعیت تمرکز می شود برای آنکه سیاست 
نادرست نانوشته ای در دهه ۶۰ و ۷۰ به صورت اقدامی اعلام شد که جمعیت کاهش پیدا 
کرد.  عبدالحسین خســروپناه، در »آیین اختتامیه اولین همایش ملی جوانی جمعیت و 
قــدرت نظامی« افزود: اگر حد نصاب جمعیت کاهــش پیدا کند توانمندی نظامی از بین 

می رود، بلوغ فرهنگی آسیب می بیند و رشد اقتصادی اسیب می بیند.
خسروپناه ادامه داد: گام دوم در حکمرانی جمعیت گام رصد است؛ مسئله رصد در جمعیت 
باید با قدرت ادامه پیدا کند.  اگر بر اســاس اهداف تحقق برنامه هفتم به ســطح تولد دو 
فرزند بروند جمعیت ۸۵ میلیون امروز، در سال ۱۴۰۶ به جمعیت ۹۶ میلیون خواهد رفت.
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: گام چهارم که باید طی شــود قوانین مربوط به 
جمعیت است که این گام هم طی شده است. قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در 

سال ۱۴۰۰ هم تصویب شده است. 
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: بنابراین در گام پنجم باید گفتمان سازی و 
فرهنگ سازی شکل بگیرد. چه کارهایی باید شکل بگیرد تا گفتمان سازی صورت بگیرد. 

اگر باور دینی پیدا کنند جمعیت رو به افزایش خواهد بود. 
وی افزود: ما ۱۹ درصد کاهش ازدواج داریم و ۱۶ درصد افزایش آمار طلاق داریم. ما مسئله 
خانواده را جدی نگرفتیم. افزایش میزان تجرد و افزایش برعهده گرفتن سرپرست حیوانات 

خانگی از موضوعاتی است که خانواده را تضعیف کرده است.
خســروپناه عنوان کرد: کار به جایی رســیده است که نگه داری از توله سگ، و گربه جای 
فرزندان را گرفته و ســه چهار برابر هزینه فرزنــد را خرج نگه داری از حیوان می کنند که 

بگویند نیازی به فرزند نیست. 




